
گفت و گوي »جوان« با كارشناس استعداديابي

مرگ خلاقيت و رؤياها با كنكور
مجتبي مصطفايي، روانشناس و كارشناس استعداديابي در 

گفت وگو با »جوان«: زماني كه كنكور به مرگ و زندگي تبديل 
مي شود، ديگر وقتي براي تفكر خلاق باقي نمي ماند

ادامه از صفحه اول
اما بي انگيزگي دانش آموزان، تنها يك بخش 
از بحران اس��ت. اين روند، در نهايت، به افت 
كيفيت آموزشي نيز منجر مي شود. مصطفايي 
در اين باره توضيح مي دهد: »هرچند اقدامات 
خوبي در نظام آموزشي كش��ور انجام شده و 
كادر آموزش زحماتي بي دريغ كشيده اند. با اين 
وجود اما، وقتي شما هر سال نمرات امتحانات 
نهايي دانش آموزان را بررسي كنيد، يك كاهش تدريجي را مي بينيد. اين 
فقط به دانش آموزان مربوط نمي شود، بلكه معلمان و اساتيد نيز دچار اين 
احساس مي شوند كه آيا تلاش هايشان نتيجه بخش است يا نه. وقتي فردي 
كه استعداد دارد، اما در سيستم كنكورمحور جايگاهي پيدا نمي كند، دچار 

نااميدي مي شود و اين نااميدي به كل نظام آموزشي نفوذ مي كند.«
 جايي براي تفكر خلاق نيست!

يكي از پيامدهاي سنگين كنكور، از بين رفتن خلاقيت در ميان دانش آموزان 
است؛ موضوعي كه مصطفايي بدان اش��اره مي كند: »زماني كه كنكور به 
مرگ و زندگي تبديل مي شود، ديگر وقتي براي تفكر خلاق باقي نمي ماند. 
دانش آموز مجبور است ساعت ها وقت خود را براي تست زني و حفظ مطالب 
صرف كند، بدون آنكه حتي يك بار از خود بپرسد كه آيا اين مسير واقعاً به 
رشد و توانمندي اش كمك مي كند؟ خلاقيت يعني ديدن مسائل از زواياي 
مختلف، اما كنكور تنها يك زاويه را به دانش آموز نشان مي دهد؛ قبولي در 

رشته هاي خاص دانشگاهي!«
اما آيا راهي براي خروج از اين وضعيت وج��ود دارد؟ آيا مي توان با نگاه به 
نظام هاي آموزشي موفق دنيا، راهكاري براي اصلاح اين بحران پيدا كرد؟ اين 
روانشناس معتقد است كه بايد به تجربيات كشورهاي پيشرو توجه كنيم، اما 

در عين حال، شرايط داخلي را نيز در نظر بگيريم. 
او در اين باره مي گويد: »در كشورهاي پيشرفته مثل ژاپن، فنلاند و سنگاپور، 
آموزش بر پايه مهارت و استعدادهاي فردي بنا شده است. در كنار نقدهايي 
كه به نظام آموزشي بسياري از اين كشورها وجود دارد و ضعف هاي خودشان 
را دارن��د، اما مي بينيم آنه��ا، دانش آموزان را از همان ابتدا در مس��يرهاي 
گوناگون هدايت مي كنند، تا هر فرد بتواند اس��تعدادهايش را شناسايي و 
در همان مسير رشد كند؛ مثلًا در مدارس ژاپن، آموزش مهارت هاي عملي 
بخشي جدايي ناپذير از برنامه درسي است. در فنلاند، خبري از فشار كنكور 
و آزمون هاي استاندارد نيس��ت؛ آنجا، دانش آموزان بر اساس توانايي هاي 
فردي ش��ان ارزيابي مي ش��وند، نه فقط بر اس��اس يك آزمون. اينها نقاط 
قوتي است كه بايد آنها را مورد بررسي قرار دهيم و از آنها در صورت امكان 

استفاده كنيم.«
با اين حال، اين روانشناس تأكيد مي كند كه تنها تغيير ساختار دانشگاه ها 
كافي نيست، بلكه اين اصلاحات بايد از مدارس آغاز شود: »پذيرش درست 
در دانشگاه، نيازمند شناخت دقيق تر استعدادهاي دانش آموزان از همان 
سال هاي ابتدايي اس��ت. وقتي دانش آموز از همان ابتدا بفهمد كه مسير 
موفقيتش فقط وابسته به كنكور نيست  و راه هاي مختلفي براي رسيدن به 

موفقيت وجود دارد، ديگر اضطراب و نگراني از بين خواهد رفت.«
 مسير فراموش شده  موفقيت

يكي از مشكلات بزرگ نظام آموزشي ايران، نگاه تحقيرآميز به رشته هاي 
فني  و حرفه اي و كاردانش است. مصطفايي به اين موضوع اشاره مي كند: 
»در كشور ما، متأسفانه اين رشته ها به عنوان مسيرهاي كم اهميت شناخته 
مي شوند، در حالي كه در بسياري از كشورهاي پيشرفته، بخش بزرگي از 
نيروي كار موفق، از همين مسيرها وارد بازار شده اند. در ايران، تصور غلطي 
وجود دارد كه تنها موفقيت از رشته هاي خاص دانشگاهي مي گذرد، اما در 
كشورهاي پيش��رفته، مهارت هاي عملي نقش كليدي در توسعه بازار كار 
دارند. بايد جامعه را آگاه كنيم كه موفقيت مسيرهاي گوناگوني دارد و قرار 
نيست همه  افراد از مسير كنكور به آن برسند.« تمام اين مشكلات نشان 
مي دهند كه كنكور نه تنها معياري ناكارآمد براي سنجش توانمندي هاست، 
بلكه عامل سركوب اس��تعدادها و مهارت هاي بس��ياري از دانش آموزان 
شده اس��ت. بي ترديد مس��ير موفقيت هر فرد متفاوت اس��ت، اما در نظام 
آموزش��ي ايران، همه مجبورند يك راه يكسان را دنبال كنند؛ راهي كه در 
نهايت، بسياري را نااميد، خسته و بي انگيزه مي كند.  آيا وقت آن نرسيده 
كه به جاي حفظ كردن و تست زني، آموزش را براي مهارت آموزي، كشف 

استعداد  و آماده سازي براي دنياي واقعي طراحي كنيم؟

مهسا گربندی
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تهران، مادرش�هري در حال انبس�اط، با چالش هاي 
پيچيده و متعدد؛ در اين ميان مس�ئله  حريم شهر، 
به عن�وان كمربن�دي حيات�ي پيرام�ون پايتخت، 
نقش�ي كلي�دي در حفظ تع�ادل زيس�ت محيطي، 
توس�عه   پايدار و ارتقاي كيفيت زندگي ش�هروندان 
ايفا مي كند. »ج�وان« با تكيه بر اظه�ارات مقامات 
مس�ئول و فعالان عرصه   مديريت شهري، به زواياي 
گوناگون بحران حريم ش�هر تهران پرداخته است. 

حريم ش��هر، ك��ه اين روزه��ا ب��ه يك��ي از موضوعات 
مناقش��ه برانگيز رس��انه ها تبديل شده اس��ت، در واقع 
كمربن��دي پيراموني اس��ت؛ عرصه اي كه ب��ه منظور 
جلوگيري از گسترش افسارگس��يخته ساخت وسازها، 
حفظ كاربري هاي كشاورزي، صيانت از منابع طبيعي و 
محيط زيست  و تنظيم رابطه ميان شهر و روستا تعيين 

مي شود. 
 طرح راهبردي حريم پايتخ�ت آغازي ناتمام، 

پاياني مبهم
شوراي عالي شهرسازي و معماري در سال ۱۳۹۵، طرح 
راهبردي حريم پايتخت را به تصويب رساند. اين طرح، 
با هدف ايجاد يك نظام مديريت يكپارچه در حريم شهر 
تهران، حدود ۶ هزار كيلومتر مرب��ع از اراضي پيرامون 
پايتخت را به عنوان حريم رسمي تعيين كرد. بر اساس 
اين مصوبه، شهرداري تهران موظف شد با همكاري ساير 
دس��تگاه هاي ذي ربط، اقدامات لازم را براي مديريت و 

حفاظت از اين محدوده  به عمل آورد. 
اما اجراي طرح راهبردي حريم با موانع جدي روبه رو شد 
و نتوانست به اهداف مورد نظر دست يابد. در همين راستا، 
حميدرضا صارمي، معاون شهرسازي و معماري شهرداري 
تهران، در اظهاراتي انتقادي، از تعلل و بي توجهي نهادهاي 
مس��ئول در اجراي اين طرح مي گويد: طرح مربوطه به 
مدت هفت سال در كشوي فرمانداري ها خاك خورد، تا 
اينكه نهايتاً در سال ۱۴۰۲، استاندار وقت آن را ابلاغ كرد، 
اما اين ابلاغ نيز عمري نداشت و در بهمن ۱۴۰۳، معاون 
سياسي وزير كشور، ابلاغيه طرح راهبردي حريم را لغو 
كرد.  به گفته صارمي، اي��ن لغو ابلاغيه، ضربه اي مهلك 
به مديريت حريم شهر تهران وارد كرد و شهرداري را از 
هرگونه اختيار قانوني در آن ۶ هزار كيلومتر مربع محروم 
كرد.  معاون شهرسازي و معماري شهر تهران با تأكيد بر 
وضعيت بحراني حريم پايتخت عنوان مي كند: در غياب 
مديريت منسجم، تنها هزارو۳۰۰ كيلومترمربع از اراضي 
حريم كه پيش تر در اختيار شهرداري بود، نيز در معرض 
تهديد قرار گرفته است. پايتخت در آستانه تبديل شدن به 

يك »شهر بي حريم« قرار دارد. تعدد مراكز تصميم گير و 
نبود انسجام مديريتي، حريم تهران را به نقطه اي بحراني 
رسانده است.  وي همچنين بر ضرورت رعايت مصوبات 
قانوني در تعيين مرزهاي حريم ش��هر تأكيد می كند و 
ادامه مي دهد: مرجع اصلي تعيين مرزهاي حريم شهر، 
شوراي عالي شهرسازي است. ما همچنان مصوبه سال 
۹۵ و طرح راهبردي حريم را ملاك قانوني مي دانيم و بر 

اجراي آن پافشاري مي كنيم. 
 پيامدهاي ناديده گرفتن حريم شهر فاجعه در 

كمين پايتخت
گفتني است بي توجهي به حريم شهر و مديريت ناصحيح 
آن، پيامدهاي ناگواري براي توسعه پايدار، محيط زيست 
و اقتصاد شهر به همراه دارد. از جمله اين پيامدها مي توان 
به رواج ساخت وسازهاي غيرمجاز، تخريب محيط زيست، 
افزايش جمعيت و كاهش ارزش زمين ها و اتلاف سرمايه 
ملي اش��اره كرد. در واقع نكته حائز اهميت اين اس��ت 
كه در غياب نظارت و مديري��ت كارآمد، زمين خواران و 

سودجويان فرصت مي يابند تا اراضي كشاورزي و منابع 
طبيعي را به صورت غيرقانون��ي تغيير كاربري داده و به 

ساخت وسازهاي غيرمجاز روي آورند. 
 اختلافات مديريتي ريش�ه اصلي بحران حريم 

تهران
در همين راستا، احمد صادقي، عضو شوراي شهر تهران 
در صحن علني با انتقاد از اين وضعيت نابس��امان حريم 
ش��هر عنوان مي كند: اختلافات مديريتي و هرج و مرج 
در سياس��ت گذاري و نبود يك واحد نظارتي منس��جم 
بر حريم شهر تهران، باعث ش��ده كه شهرداري تهران و 
شهرستان هاي اطراف دچار اختلاف و تضاد منافع شوند. 
اين وضعيت، به بي نظمي در برنامه ريزي شهري و كاهش 
كارايي مديريت ش��هري منجر ش��ده و تبعات غير قابل 

جبراني را براي تهران و شهرهاي اطراف رقم زده است. 
صادقي بر اهميت نقش شهرداري تهران در حفاظت از 
حريم شهر تأكيد و عنوان مي كند: با تصميمي كه از سوي 
معاون سياس��ي وزير كشور گرفته ش��ده، كسي نيست 

كه از حريم ش��هر تهران صيانت كند و اين اختيار نيز از 
شهرداري تهران سلب شده است. بنده اعتقاد دارم، هيچ 
نهاد و دستگاهي غير از شهرداري تهران اين توان را ندارد 
كه براي حريم و صيانت از حريم شهر امكانات، تجهيزات 

و نيروي انساني و ساختار ايجاد كند. 
گفتني است به استناد نامه اس��تانداري تهران در تاريخ 
۱۷ بهمن سال ۱۴۰۳، كه شهرداري تهران حق دخالت 
در موضوعات مربوط به شهرس��تان هاي مجاور ش��هر 
ته��ران را ندارد، نمون��ه اي بارز از عم��ق اختلافات بين 
شهرداري تهران و اس��تانداري تهران در مورد مديريت 

حريم شهر است. 
  ش�فاف نبودن و ابهام در آمار، س�ردرگمي در 

عمل
اما در مقابل انتقادات شهرداري تهران و اعضاي شوراي 
شهر، جانش��ين رئيس كل دادگستري استان تهران در 
شوراي حفظ حقوق بيت المال در اراضي و منابع طبيعي 
استان، با ارائه آماري متفاوت، مدعي شد كه هيچ تغيير 

كاربري غيرقانون��ي در اراضي حريم رخ نداده اس��ت و 
مساحت اراضي مورد بحث نيز بسيار كمتر از آمار اعلام 

شده توسط شهرداري تهران است. 
اين اظهارات، با واكنش شهردار تهران روبه رو شد. عليرضا 
زاكاني با تأكيد بر صحت اطلاعات ارائه شده در نشست 
خبري اخير، آمارهاي مطرح ش��ده توسط دادگستري 
را مغاير با واقعيت مي دان��د و مي گويد: اين تناقضات در 
آمار و ارقام، نشان دهنده عدم شفافيت و هماهنگي بين 
دستگاه هاي مختلف در مورد وضعيت حريم شهر تهران 
است و ضرورت ارائه اطلاعات دقيق و قابل اعتماد را بيش 
از پيش آشكار مي سازد.  وضعيت حريم شهر تهران، به 
نقطه بحراني رسيده و نيازمند توجه فوري و جدي است. 
اختلافات مديريتي، سياست گذاري هاي متناقض، عدم 
شفافيت در ارائه اطلاعات و تضاد منافع، از جمله عواملي 

هستند كه اين بحران را تشديد كرده اند. 
  تعارض منافع يا دفاع از حقوق بيت المال؟

در راستاي موضوع حريم و حرف هاي ضد و نقيض مطرح 
شده است. عليرضا زاكاني در نشست خبري خود در رابطه 
با تصرف غيرقانوني زمين هاي كشاورزي توسط يكي از 
شركت هاي بزرگ خودروسازي )بهمن خودرو( مي گويد: 
اين شركت در حال ديواركشي در ۲۰۰ هكتار از اراضي 
كشاورزي است و در كمال تعجب دستگاه قضايي هم وارد 

ماجرا شده و با نيروهاي ما برخورد كرده است. 
اما حواشي ايجاد شده در خصوص شركت بهمن خودرو 
و ديوار كشي بتني در حريم شهر، با واكنش نمايندگان 
مجلس مواجه شد و امير حس��ين ثابتي از ابعاد مختلف 
اين موضوع پرده برداري و موضوع تعارض منافع از سوي 
شركت قطعه سازي كروز را كه بهمن خودرو زير مجموعه 

آن مي شود، مطرح كرد. 
 در انتظار تعيين سرنوشت حريم پايتخت

بحران حريم ش��هر تهران، ماجرايي پيچيده با بازيگران 
متعدد و منافع متضاد اس��ت. از يك س��و، ش��هرداري 
تهران بر ضرورت حفاظت از حريم ش��هر و جلوگيري از 
ساخت وس��ازهاي غيرمجاز تأكيد دارد و از سوي ديگر، 
نهادهاي قضايي و اجرايي با ارائه آماري متفاوت و روايتي 
ديگر، بر عدم تخلفات گس��ترده در اين زمينه پافشاري 
مي كنند. در اين ميان، نقش شركت هاي بزرگ و احتمال 
وجود تعارض منافع، بر ابهامات اين پرونده افزوده است. 

اكنون بايد منتظر ماند و ديد ك��ه در نهايت، كدام نهاد 
و كدام روايت پيروز خواهد ش��د. آيا حريم شهر تهران، 
به عنوان ميراثي ارزشمند براي نسل هاي آينده، حفظ 
خواهد شد يا قرباني اختلافات مديريتي و منافع شخصي 

خواهد شد؟ 

در شرايطي كه رئيس فراكسيون جمعيت از ضابطه مندي و حتي بيمه كردن غربالگري در قانون جواني جمعيت مي گويد معاون اجرايي رئيس جمهور از حذف
 و محدوديت غربالگري انتقاد مي كند! دوگانه سلامت نوزادان و فرزندآوری،دوگانه سازی غلطی است كه معاون اجرايی به آن دامن می زند

دوگانه سازی غلط دولت در سیاست های فرزندآوری

هر چند كاهش 7 درصدي رشد جمعيت در سال 1403 نسبت به 
1402 خودش گوياي بخش مهمي از واقعيت هاي جمعيتي كشور 
بود، اما تفسير مبسوط تر اين ماجرا را در همايش روز ملي جمعيت 
از زبان دبير س�تاد ملي جمعيت و معاون اجراي�ي رئيس جمهور 
ش�اهد بوديم؛ اينكه بر اس�اس يك پيمايش مل�ي، 77 درصد از 
زوجين در سنين باروري تمايلي به فرزندآوري نداشته اند و نرخ 
باروري به 1/44 كاهش پيدا ك�رده و از نرخ جايگزيني يعني 2/1 و 
به باور برخي جمعيت شناسان 2/5 فاصله معناداري دارد. باروري 
سطح جانشيني، طبق تعريف عبارت اس�ت از سطحي از باروري 
مورد نياز كه جمعيت قادر باش�د خود را جايگزين كند. در چنين 
شرايطي و درست در روز ملي جمعيت اما همچنان سياسي كاري بر 
نگاه علمي و كارشناسي غلبه دارد و معاون اجرايي رئيس جمهور 
و رئيس س�تاد ملي جمعيت كه خودش از پايه گذاران غربالگري 
اس�ت، در حالي از ح�ذف غربالگ�ري در قان�ون جواني جمعيت 
انتقاد مي كنند كه به گفت�ه رئيس فراكس�يون جمعيت مجلس 
در قانون جواني جمعي�ت غربالگري نه فقط حذف نش�ده، بلكه 
ضابطه مند ش�ده و حتي تحت حمايت بيمه هم قرار گرفته است!

اوضاع جمعيتي كشورمان چندان مساعد نيست. چند سالي مي شود 
نرخ رشد جمعيت كمتر از حد جانشيني اس��ت و آمارهاي جمعيتي 
هشدار مي دهند بايد به حال جمعيت فكري كرد. بر همين اساس هم 
به پيشنهاد سازمان ثبت احوال كشور و تصويب شوراي عالي انقلاب 
فرهنگي، ۳۰ ارديبهشت مصادف با روز ابلاغ سياست هاي كلي جمعيت 
از سوي مقام معظم رهبري به عنوان روز ملي جمعيت در تقويم رسمي 
كشور به ثبت رسيد تا توجه مسئولان و سياست گذاران جامعه را بيشتر 
به سياست هاي جمعيتي كشور معطوف دارد. روز گذشته هم به همين 
مناسبت همايشي برگزار ش��د تا آمار و ارقام جمعيتي يك بار ديگر از 
تريبوني ديگر بيان شود و هش��دارهاي لازم به گوش دست اندركاران 

برسد؛ تريبوني كه البته با چاشني نگاه هاي سياسي همراه بود. 
     زنگ خطر جدي 

جعفر قائم پناه، معاون اجرايي رئيس جمهور يكي از سخنرانان همايش 
روز ملي جمعيت بود كه با اش��اره به كاهش نرخ ب��اروري به ۱/۴۴ از 

سياست ممنوعيت و محدوديت در غربالگري جنين انتقاد كرد. 
قائم پناه به آمار و ارقام جمعيتي اسناد كرد و افزود: »آمار سال گذشته 
تحول جدي در سياست ها و نگرش ها را نمايان مي كند. نرخ باروري كل 
به ۱/۴۴ كاهش يافته است، در حالي كه براي حفظ تعادل جمعيت، اين 
نرخ بايد حداقل ۲/۱ باشد. تعداد تولدها به زير يك ميليون نفر در سال 
كاهش يافته و به ۹۷۹ هزار تولد رسيده كه نسبت به سال ۱۴۰۲ حدود 
۷/۴ درصد كاهش را نشان مي دهد. آماري كه براي نخستين بار در تاريخ 
معاصر كشورمان رقم خورده و زنگ خطري جدي محسوب مي شود.«

از نگاه معاون اجرايي رئيس جمهور اين آمارها نش��ان دهنده ورود به 

كاهش جمعيت مولد و حركت به سوي سالخوردگي جمعيت است؛ 
روندي كه اگر متوقف نشود آثار مخرب آن در دهه هاي آينده غيرقابل 
جبران خواهد ب��ود. وي گفت: ه��م اكنون ۱۰/۴ درص��د جمعيت را 
سالمندان تشكيل مي دهند كه در ۲۵ سال آينده به ۲۶/۵ درصد خواهد 
رسيد و در آن زمان به سالمندترين كشور منطقه تبديل خواهيم شد. 

به گفته قائم پن��اه مهم ترين عام��ل در تصميم گيري خان��واده براي 
فرزندآوري اميد به آينده است.

    انتقاد معاون اجرايي رئيس جمهور از محدوديت غربالگري 
معاون اجرايي رئيس جمهور با بيان اينكه از مهم ترين مأموريت هاي 
دولت برطرف كردن موانع و تقويت وفاق و انس��جام در كشور است، 
گريزي هم به انتقاد از بحث غربالگ��ري در قانون جواني جمعيت زد 
و خاطرنشان كرد: »رشد و جواني جمعيت در يك محيط منسجم و 
همدل محقق مي شود و در عين حال مهم است در مسير سياست هاي 

جمعيتي از رويكردهاي غيرعلمي و ضدعلمي فاصله بگيريم.«
وي با انتقاد از اينكه در گذشته به نام افزايش جمعيت، گاهی راهكارهايي 
آزموده يا پيشنهاد شد كه نه تنها كمكي به بهبود وضع جمعيتي نكرد، 
بلكه مي توانست آسيب هاي جدي به سلامت مادران وارد كند، توضيح 
داد: »برخي در س��ال هاي اخير با هدف افزايش فرزندآوري به دنبال 
محدوديت يا ممنوعيت غربالگري جني��ن بودند، رويكردي كه كاملًا 
مغاير با اصول علمي پزشكي و حقوق بنيادين خانواده هاست. چنين 
سياست هايي نه تنها به افزايش جمعيت كمك نمي كند بلكه با تحميل 

هزينه به خانواده ها اثر معكوس دارد.«
از نگاه قائم پناه تجربه نشان داده كه سياس��ت هاي اجرايي جمعيت 
در جهت افزايش و كاهش محكوم به شكس��ت است و بايد آحاد افراد 
جوان در سن باروري باور كنند كه داش��تن فرزند يك نياز و ضرورت 
فيزيولوژيك و انساني است. سياست هاي جمعيتي مؤثر آنهايي هستند 
كه با احترام به حقوق خانواده ها و تشويق به فرزندآوري از طريق بهبود 

وضعيت اقتصادي و اجتماعي و فرهنگي صورت مي گيرد. 
وي تأكيد كرد: » غربالگري هاي استاندارد، مشاوره هاي ژنتيك و حمايت 
اجتماعي و اقتصادي از خانواده ها هم س��لامت خانواده ها را تضمين 

مي كند و هم مشوق فرزندآوري است.«
     غربالگري حذف و محدود نشده 

در برابر اظهارات معاون اجرايي رئيس جمهور درباره انتقاد از ممنوعيت 
و محدوديت غربالگري اين سؤال شكل مي گيرد كه آيا قانون جواني 
جمعيت غربالگري را محدود و ممنوع كرده است؟ هر چند اين سؤال 
قبل تر از سوي طراحان اين قانون پاسخ داده شده اما براي پاسخ مجدد 
به آن به سراغ فاطمه محمد بيگي، رئيس فراكسيون جمعيت مجلس 
مي رويم و اين موضوع را يك بار ديگر از او جويا مي شويم. وي با تأكيد 
بر اينكه من مسئول كميته س��قط و غربالگري قانون جواني جمعيت 
بودم و خودم هم پزشك هستم، مي گويد: » مگر يك پزشك دنبال تولد 

نوزادان ناقص است؟« 

به گفته محمد بيگي، قانون جواني جمعيت غربالگري را بيمه كرد، 
اما دولت اين قانون را اجرايي نمي كند! از سوي ديگر در قانون جواني 
جمعيت غربالگري حذف نشده بلكه به شكلي علمي تر و با تشخيص 
متخصص اجرايي مي شود، چون قبلاً با تجويز ماماها انجام مي شد. 
رئيس فراكسيون جمعيت مجلس در گفت وگو با »جوان« تأكيد 
مي كند: » ما اين را كاملًا بر اساس نظر متخصصان نوشتيم. در دنيا 
فقط دو كش��ور تركيه و ايران غربالگري بالا ي۹۰درصد داشتند 
و ما ۹۶ درصد از بارداري ها را غربالگ��ري مي كرديم. ما با ۴۰، ۵۰ 
كشور دنيا مقايسه كرديم و ديديم كشورهاي ديگر بين ۳۰ تا ۵۰ 
درصد غربالگري دارند كه بر اساس نياز و تشخيص پزشك انجام 
مي شود. در قانون جواني جمعيت هم بر همين اساس يا بر مبناي 
درخواست پدر و مادر غربالگري انجام مي شود و ما مشكلي براي 

غربالگري نداريم.«
به گفته وي غربالگري آنقدر دچار چالش ش��ده بود و از مسير خودش 
خارج و تبديل به تجارتي درباره جنين ش��ده بود. علاوه بر اين درصد 
خطاي آزمايشات غربالگري بين ۱۶ تا ۲8 درصد بود كه موجب مي شد 
جنين هاي زيادي به اشتباه سقط ش��وند. طبيعي بود كه كميسيون 
بهداشت و اصل ۹۰ به اين مسئله ورود كردند تا غربالگري ساماندهي 
شده و آزمايشگاه ها كيفيت خودشان را ارتقا دهند. بنابراين غربالگري 

حذف يا محدود نشده بلكه منطقي و تخصصي شده است. 
محمد بيگي تصريح مي كند: »غربالگري نبايد تجاري شود، اين يك امر 
كاملاً علمي و تخصصي است كه بايد توسط متخصصان و درخواست پدر 
و مادر انجام شود. در قانون جلوي اجبار و اكراه به غربالگري گرفته شد. 
ضمن اينكه قطعاً بيماري هاي فاميلي ژنتيكي، بيماري هاي پدر و مادر 
همه اينها در س��امانه غربالگري س��الم در قانون جواني جمعيت ذكر 
شده و فقط جلوي سقط هاي ناش��ي از خطاهاي مثبت كاذب گرفته 
شد. بنابراين به نظر مي رسد اين گونه اظهار نظرها بيشتر رنگ و بوي 

سياسي داشته باشد.«

   تمايل 29 درصدي به فرزند آوري 
مرضيه وحيددستجردي، دبير ستاد ملي جمعيت هم كه پيش از اين 
از مدافعان غربالگري بود، اگر چه در همايش روز ملي جمعيت بحث 
غربالگري را پيش نكشيد، ولي پيش از اين، درباره حذف غربالگري در 
قانون جواني جمعيت انتقاد كرده بود. دستجردي در همايش روز ملي 
جمعيت با تأكيد بر جهاني بودن معضل كاهش جمعيت گفت: » امروز 
دو سوم كشورهاي جهان در مسئله جمعيت، به زير سطح جايگزيني 
رسيده اند. سطح جايگزيني به اين معناست كه بايد ۲/۱ فرزند به  ازاي 

هر زن در سن باروري وجود داشته باشد.«
به گفته وي در ۳۰ سال آينده، ۱۳۰ كشور از سطح جايگزيني پايين تر 
مي آيند و رشد جمعيت آنها منفي مي شود؛ يعني تعداد مرگ ومير در 

اين كشورها بيشتر از تعداد مواليد خواهد بود. 
دستجردي با تأكيد بر اينكه كشور ما نيز حدود يك ربع قرن است كه 
زير سطح جايگزيني قرار دارد، به پيمايش ملي »تمايلات ايرانيان به 
فرزندآوري« كه اخيراً انجام شده، اشاره و تصريح كرد: »در اين پيمايش، 
ميزان تمايل زنان و مردان متأهل در سنين باروري )۲۰ تا ۵۰ سال( به 
فرزندآوري پرسيده شد و ۷۷/۷ درصد از پاسخ گويان گفته اند تمايلي 
به فرزندآوري ندارند، درحالي كه ۲۹/۳ درصد اظهار داشته اند كه تمايل 
دارند.« به گفته دبير ستاد ملي جمعيت پاسخ گويان در اين پيمايش، 
درباره علت عدم تمايل به فرزندآوري اظهار كردند كه نگران تأمين آينده 
فرزندان هستند. مشكلات اقتصادي، نبود درآمد كافي، نداشتن مسكن 

و فضاي مناسب، از دلايل اصلي اين عدم تمايل عنوان شده است. 
وي تأكيد كرد: » از همين گ��روه ۷۷/۷ درصد كه مخالف فرزندآوري 
بودند، سؤال شد كه شما براي سه تا پنج سال آينده تمايل به فرزندآوري 
داريد؟ تقريباً ۴۱ درصد اعلام كردند كه تمايل دارند، بنابراين بايد براي 

۴۱ درصد برنامه داشته باشيم.«
به گفته دستجردي در يك نظرسنجي، از افراد پرسيده شد كه از كدام 
سياست هاي تش��ويقي فرزندآوري )مانند تسهيلات خودرو و زمين( 
استفاده كرده اند. حدود ۱۵ درصد پاسخ دادند كه استفاده كرده اند و 

8۵ درصد استفاده اي نداشته اند. 
از نگاه دبير ستاد ملي جمعيت بايد روي ميزان ازدواج جوانان تمركز 
كنيم. متأسفانه در قوانين جمعيتي بر موضوع ازدواج تأكيد و تمركز 
ويژه اي نشده است. يكي ديگر از دلايل عدم توفيق ما در جواني جمعيت، 

اين بوده كه اكثر مشوق ها در فرزند سوم به بعد است. 
وي با بيان اينكه اعتبارات و بودجه هاي كش��ور محدود است و ما بايد 
اين اعتبارات محدود را با هدف گذاري و اولويت بخشي مناسب توزيع 
كنيم، تأكيد كرد: »پنجره جمعيتي در س��ال ۱۴۲۵ بسته مي شود و 
بايد تا قبل از آن اولويت بخش��ي به برنامه ها را مورد توجه قرار دهيم. 
ما افزايش كمي جمعيت را مهم مي دانيم، اما در كنار آن بايد افزايش 
كيفي جمعيت را نيز داشته باشيم و بر س��لامت نوزاد در هزار روز اول 

زندگي تمركز كنيم.«

بهمن خودرو حريم تهران را هم مي بلعد!
حريم پايتخت قرباني اختلافات مديريتي و تعارض منافع مي شود؟

شهردار تهران: بهمن خودرو در حال ديواركشي در 200 هكتار از اراضي كشاورزي است و در كمال تعجب دستگاه قضايي هم وارد ماجرا شده 
و با نيروهاي ما برخورد كرده است!

ياسمين بخشي
  گزارش يک 

زهرا چيذري 
    گزارش 2

آغاز ثبت نام آموزش هوش مصنوعي
 به ۲ ميليون دانش آموز

مع�اون آم�وزش متوس�طه وزارت آم�وزش و پ�رورش از 
آغ�از ثبت ن�ام آم�وزش 2 ميلي�ون دانش آم�وز و 100 ه�زار 
معل�م در ح�وزه ه�وش مصنوع�ي از خردادم�اه خب�ر داد. 
س��يد مصطفي آذركيش، معاون آموزش متوسطه آموزش و پرورش با 
اشاره به اس��ناد بالادستي، از جمله س��ند ملي هوش مصنوعي و سند 
تحول بنيادين آموزش وپرورش  گفت: بر اساس اين اسناد، سه تكليف 
اصلي بر عهده آموزش وپرورش قرار دارد؛ نخست، اصلاح نظام آموزشي 
در راستاي تقويت مزيت هاي انساني در برابر فناوري هاي نو و جلوگيري 
از رقاب��ت نابرابر؛ دوم، طراحي محتواي آموزش��ي وي��ژه براي مقاطع 
متوسطه و دانشگاه  و س��وم، حمايت از راه اندازي رشته هاي تحصيلي 

جديد متناسب با نيازهاي بازار كار در حوزه هوش مصنوعي. 
آذركيش با بيان اينكه تاكنون بيش از ۱۲۰ نشست تخصصي در حوزه 
آموزش هوش مصنوعي ب��ا همكاري ۱8 ش��ركت دانش بنيان برگزار 
شده است، افزود: در حال برنامه ريزي براي آموزش ۲ميليون دانش آموز 
در دوره متوسطه اول و ۱۰۰ هزار معلم هس��تيم. ثبت نام اين طرح از 
خردادماه از طريق سايت وزارت ارتباطات آغاز مي شود و ارزيابي نتايج 
نيز از طريق سامانه سيدا انجام خواهد ش��د.  معاون آموزش متوسطه 
وزارت آموزش وپرورش، يكي از اهداف كلان اين طرح را تربيت نس��ل 
آينده، نه فقط به عن��وان مصرف كننده بلكه به عن��وان توليدكننده و 

توسعه دهنده فناوري هوش مصنوعي عنوان كرد. 
وي به فعاليت هاي تكميلي آموزش وپرورش در اين حوزه نيز اش��اره 
كرد و گفت: تاكنون مسابقات رباتيك با مشاركت بيش از ۳8 هزار اثر 
دانش آموزي برگزار شده و دبيرخانه هاي تخصصي هوش مصنوعي در 
استان هاي خوزستان و تهران فعال هستند. همچنين، قطب كشوري 
رباتيك و هوش مصنوعي در اس��تان اصفهان راه اندازي شده است كه 
در آن، نقش هاي »كاربر« و »توس��عه دهنده« ب��راي آموزش مفاهيم 
پايه طراحي ش��ده اند.  آذركيش اف��زود: تاكنون ۴۰ وبينار كش��وري 
و ۳۲۰وبينار اس��تاني با محوريت آموزش مفاهي��م هوش مصنوعي، 
يادگيري ماشين و كاربردهاي آن برگزار ش��ده و بر اساس آمار، بيش 
از 8۲8 ه��زار دانش آموز به صورت حضوري و نزدي��ك به ۴۵ هزار نفر 

به صورت غيرحضوري تحت آموزش قرار گرفته اند. 
 آذركيش با تأكيد بر ضرورت انسجام در سياست گذاري و اجرا در حوزه 
فناوري هاي نوين  گفت: هدف ما، تربيت نس��لي فناور، خلاق و آگاه به 
تحولات جهاني است؛ مسيري كه نه مقطعي و نه مناسبتي است، بلكه 
مس��يري ملي، مداوم و راهبردي اس��ت كه تنها با مشاركت نهادهاي 

مسئول و همراهي جامعه تحقق خواهد يافت. 


